
NAMESTO 
UVODNIKA

Fešta je  bila 20., 21. in 
22. maja. V  M etliki. Na 
vseh treh trgih pa  še kje 
drugje. Tudi v grajski k le
ti. V  stanovanjih. Po 
cesteh. O krog blokov. Pri
šli so ljudje. O d vsepov
sod. Pogovarjali so se. Se 
smejali, kregali, veselili, 
tudi so lz ni m anjkalo.

Beti je  pripravila m odno  
revijo, k i naj bi jo  odple
sala A rruba. D eževalo je. 
L ilo  ko t za stavo. Dekleta  
so bila m okra. Revije ni 
bilo.

Naslednja dva dneva so 
ljudje spraševali, kdaj bo 
revija. Odpadla je.

D o naslednjega leta.
Beti je  dala dobitke za  

srečolov. Postavila je  naj
večji oder na Trgu svo b o 
de. E lektrikarji so nape
ljali »štrom«. Tudi m ed  
obiskovalci so bili delavci 
iz Beti. Veliko jih  je  bilo. 
Treznih in m anj treznih. 
Na V inski vigredi '88 je  
igralo devet ansam blov. 

-a Za njihove honorarje je  šla

stara milijarda. To niti ni 
pretirano veliko.

N a V inski vigredi ’88 je  
nastopal tudi oktet Vitis. Iz  
Italije so prišli plesalci, fo l 
kloristi. M anjkala ni m etli
ška fo lk lo rna  skupina Ivan  
Navratil. Zvrstile so se 
tam buraške skup ine pa  
freitonarji.

B ilo  je  veliko stojnic s 
pisanim i balončki, s piska- 
mi, z  noži, s škarjam i...

V  grajski kleti je  bila 
pokušina  nagrajenih belo
kranjskih vin, v kulturnem  
dom u Edvarda Kardelja 
pa  slavnostna seja Društva  
belokranjskih vinogradni
kov. Ti so tudi pripravili 
celotno zadevo, v M etliki 
šestič zapored. Pri organi
zaciji jim  je  priskočila na 
p o m o č  skupščina občine 
M etlika, pa veliko veliko 
krajanov.

V insko vigred '88 neka
teri kritizirajo, drugi hvali
jo . Tako je  verjetno tudi 
prav, saj bi bilo čudno, če 
bi bilo vsem všeč.

O m am a je m im o. Pred 
nam i so delovni dnevi. Do  
naslednje V inske vigredi je 
celo leto. Če ga bom o  
pam etno preživeli, bo tri 
dni spet lepo.
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NAŠA ANKETA

0  letovanju in 
možnostih

M etliška Beti ima za leto
vanje svojih delavcev 9 pri
kolic, ki so postavljene na 
otokih Krku, Pagu in Rabu, 
letovanje v njih pa je  enako
merno razporejeno po tozdih 
glede na število zaposlenih in 
kolektivne dopuste. V priko
licah lahko delavci počitniku
je jo  v osmih terminih, in 
sicer po 10 dni, v počitniškem  
domu v Seči pri Portorožu pa 
po 7 dni. V Seči je  v enem  
terminu v 15 sobah na voljo  
41 ležišč. Tako lahko v Beti- 
nih počitniških zmogljivostih 
vsako leto letuje okrog 200 
družin.

Te zm ogljivosti pa so, kot 
je  povedal Matjaž Rus, ki 
m ed drugim  skrbi tud i za 
le tovan je  delavcev, znatno  
p rem ajh n e , dokaz za to  trd i
tev pa je  že p o d a tek , da m anj 
kot tre tjin i prosilcev za le to 
vanje odob rijo  p rošn je . N aj
bolj so seveda tepeni tisti 
zaposlen i, ki so vezani na 
kolektivni dopust in ki 
nim ajo  to liko  d opusta , da bi 
lahko  letovali tudi izven 
kolek tivnega dopusta . Z a to  
je  p rav m ed kolektivnim i 
dopusti izredna gneča in po 
R usovih besedah m ora im eti 
delavec pravo srečo, da

tak ra t dobi p ro sto r v prikolici 
ali dom u.

»Sicer pa prikolice in 
ležišča v dom u razdelim o po 
tozdih , sindikati v tozdih pa 
od ločajo , kdo bo šel na le to 
vanje. K riterija  sta predvsem  
koliko časa je  delavec že 
zaposlen v Beti in ko likokrat 
je  že bil na m orju  v naših p ri
kolicah ali dom u. M islim , da 
je  to  od ločanje  še preveč 
sub jek tivno ,«  pravi R us, pri 
tem  pa ne pozabi om eniti, da 
so stroški prikolic izredno 
veliki in se vsako le to  še 
poveču je jo , njihova vrednost 
pa iz le ta  v le to  pada. R azen 
štirih  prikolic , ki so jih  kupili 
le ta  1985, so vse stare  že več 
ko t 10 let in že am ortiz irane.

Z a to  Rus ne vidi perspektive 
v prikolicah am pak  v nakupu 
neprem ičn in , predvsem  
ap artm ajev , bungalovov. S 
tem i nakupi pa bi m orali 
poh ite ti, saj im a B eti glede 
na svojo velikost in glede na 
druge delovne organizacije 
zelo skrom ne počitniške 
zm ogljivosti.

In še pred log  cen za letoš
nje le tovan je . Te so zelo 
ugodne, saj za plačilo le tova
n ja  4-članske družine zado 
s tu je ta  že regresa  dveh zapo
slenih. T ako  naj bi delavci za 
ce lo ten  penzion v Seči plačali 
na dan  6.600 d in , otroci pa  še 
nekoliko  m anj. T isti, ki bodo 
letovali v priko licah , pa naj 
bi odšteli od 6.000 do 10.000 
din dnevno. T ovarna  seveda 
plača vse stroške kam piran ja .

T o k ra t sm o nanizali neko 
liko več podatkov  o počitn i
ških zm ogljivostih naše 
delovne organizacije, p ri
sluhnim o pa še, kaj o vsem 
tem  m islijo naši delavci:

Zdravko Tuškan, sukalec v 
tozdu Kodranka in volna:
»Nikoli še nisem  letoval ne v 
B etin ih  prikolicah ne v 
dom u, ker nikoli nisem  imel 
dovolj d en arja . L etos, ko bi 
le lahko šel, pa  sem  spoznal, 
da najb rž  sploh ne bom  prišel

na vrsto . Z lasti m ed kolektiv
nim i dopusti je  v našem  
tozdu  tak o  velik naval, da v 
enem  term inu  od  15 prosilcev 
odob rijo  p rošn jo  le enem u.

M enim , da im am o znatno  
p rem alo  priko lc , saj so za 
številne delavce prikolice ali 
počitniški dom  še ed ina 
m ožnost, da sploh lahko 
vidijo  m orje . O pažam , da so 
delavci večkrat nezadovoljn i, 
k er m orajo  zaradi p o m an jk a 
n ja  p ro sto ra  osta ti dom a.«

zbrali dovolj d en a rja , da bi 
šli na dopust ob m orju . Se pa 
pogovarjam  s sodelavci, ki 
p ride jo  z m orja  in so zelo 
zadovoljn i, pa najsi so le to 
vali v prikolicah ali dom u. 
M islim pa, da bi bilo prikolic 
lahko več. N a srečo je  m ed 
ljudm i k ar veliko razum eva
n ja , da se od ločijo , kdaj bo 
šel kateri na m orje , tak o  da 
ni prevelike užaljenosti.«

Nada Fir, pregledovalka 
gotovega pletiva v tozdu 
Metraža: »27 let že delam  v 
B eti, a še nisem  bila na do p u 
stu na m orju  in vse kaže, da 
tudi nikoli ne bom  šla. P re 
m ajhne plače so in preveliki 
izdatk i, da bi si lahko privoš
čili še m orje . O pažam  p a , da 
je  m ed delavci veliko zan im a
n ja  za tovrstno  le tovanje .«

Barbara Tuškan, previ- 
jaika v tozdu Kodranka in 
volna: »20 let delam  v B eti, 
vendar nisem  bila še nikoli v 
B etin ih  prikolicah ali dom u.

M ož je  nam reč večkrat na 
bolniški in tako  nism o nikoli



Jože H elc, delavec v suhi 
apreturi v tozdu Metraža:
»Pred 6 ali 7 leti sem bil na 
dopustu v Betini prikolici na 
M alem  Lošinju. Bil sem zelo 
zadovoljen , vendar se od 
tak ra t nisem več prijavil, saj 
mi bolj kot m orski p rija  p la
ninski zrak. Sicer pa vidim, 
da se veliko delavcev odloča 
za počitnice v B etinih prikoli
cah ali dom u, a naval po 
m ojem  m nenju  verje tno  ni 
prevelik , saj je  m ed zaposle
nimi veliko polkm etov, ki 
poleti ne m orejo  pustiti 
živine in zem lje in oditi na 
dopust.«

Zdenka Sodec, pregledo- 
valka v tozdu Konfekcija:
»Lani smo bili prvič v p riko
lici in smo bili zelo zadovolj
ni, zato sem se prijavila  tudi 
letos. K er sem bila že lani, 
sem dobila zadnji term in, 
izven kolektivnega dopusta.
M ed kolektivnim  dopustom  
je  nam reč zelo veliko prijav,

tako  da m arsikom u nega
tivno rešijo  p rošn jo , zato bi 
bilo dobro , če bi imeli več 
prikolic. Jaz se ra je  odločim  
za prikolico, ker sm o z d ru 
žino v njej bolj svobodni.

G otovo  pa tudi v dom u ni 
slabo, saj vidim , da se mnogi 
leta in leta odločajo  le za 
dom .«

Slavo Majzelj, referent za 
SLO: »Pred dvem a letom a 
sem letoval v Betini prikolici 
na Pagu in sem bil zelo zado
voljen. M enim  pa, da p riko
lice niso rešitev za letovanje 
naših delavcev. V  prikolicah 
ne vidim prihodnosti, kajti 
p reh itro  se am ortiz ira jo , z 
denarjem , ki ga za letovanje 
v njih  odšte je jo  delavci, pa ni 
moč kupiti novih. Kupiti bi 
m orali apartm aje , ki jih sedaj 
ponu ja  Pionir, saj so tra jne 
vrednosti. Poleg tega im am o 
v tako  veliki delovni organi
zaciji kot je  Beti prem alo 
počitniških zm ogljivosti in 
zasedene bi bile, če bi jih 
imeli trik ra t več. V Beti tudi 
nim am o spre je tega  pravilni
ka, po katerem  bi točkovali 
ljudi, ki bi hoteli letovati.

T ako  ne bi bilo nobene 
zam ere, sindikat pa bi lažje 
določal prednostni red. N aj
večji naval je m ed kolektiv
nimi dopusti in tak ra t bi ta 
pravilnik prišel najbolj prav.
O pažam , da se zadnje čase 
prijavlja  tudi veliko delav
cev, ki im ajo dobre osebne 
dohodke, in ki bi si lahko 
zagotovili letovanje tudi 
d rug je , ne ravno v naših pri
kolicah ali dom u, in tako  dali 
p rosto r tistim , ki si zares d ru 
gače ne m orejo  privoščiti 
m orja.«

PREBERITE

Topliško 
zdravljenje

V D O  Beti vlada precejšen 
interes za zdrav ljen je , oddih 
ali preventivno rekreacijo  v 
toplicah. Ponudba zdravilišč 
je  izredno pestra , enako 
pestri so tudi načini zdravlje
nja bolezni, ki jih  lajšajo 
toplice. V letu  1988 so odo
brena sredstva za te nam ene 
v višini 8.000.000 din. P redvi
devam o, da po današnjih  
cenah lahko pošljem o na 
zdravljenje približno 20 
delavcev, kar je  odvisno od 
lastne participacije in toplic v 
katerih  se želi zdraviti. D a bi 
takšen način zdrav ljen ja  res 
koristili delavci, ki jim  je  to 
nujno p o trebno , je  IO  sindi
kalne konference izdelal 
prednostne k rite rije , po k a te 
rih se bodo izvajala topliška 
zdravljenja.

I. odločanje o kandidatih  
O  kandidatu  ali prosilcu za 
topliško zdravljenje
odloča IO  sindikalne kon
ference D O  na predlog IO 
O O S v T O Z D  oz. DSSS. 
Vsak prosilec je  zato dol
žan podati pism eno vlogo 
na IO  O O S v svoji 
T O Z D , ki vsebuje 
osnovne podatke: ime in 
priim ek, ro jstne  podatke , 
delovno dobo v D O , dela 
in naloge, ki jih opravlja, 
v katere  toplice nam erava 
na zdrav ljen je te r priložiti 
m ora še m nenje  zdravnika 
m edicine dela , ki tudi 
predlaga toplice in način 
zdravljenja. (M nenje 
zdravnika lahko poda 
sam o Inštitu t za m edicino 
dela v N ovem  m estu)

IO  O O S oblikuje (ali 
zavrne) pred log , ki ga v 
pism eni obliki p reda  ta j
nici IO  sindikalne konfe
rence M arici Predovič.

IO  O O S v T O Z D  lahko 
predlaga od 50 do 100%

kritja  stroškov 10 dnev
nega zdrav ljen ja , kar je 
odvisno od socialnega sta
nja delavca.

II. m erila oz. p rednostn i k ri
teriji
-  delavec, ki ga D O  
napoti na topliško zdrav
ljen je , m ora biti v O Z D  
zaposlen najm anj 5 let,
-  pravilom a m ora biti 
starejši od 40 let, v izjem 
nih prim erih , ko zdravni
ške indikacije in bolniški 
stalež delavca kažejo 
poslabšano zdravstveno 
stan je , lahko predlagatelj 
odloči tudi izven tega 
m erila,
-  p rednost im ajo delav
ci, ki so slabšega m ate
rialnega stan ja  ozirom a z 
nižjim  povprečnim  O D  
zadnjih  treh  m esecev,
-  predlagatelj m ora upo
števati tud i pogoje dela, 
p rednost im ajo  kand ida
ti, ki delajo  na delih s 
povečano stopnjo  nevar
nosti,
-  pri večjem  številu kan
didatov im a prednost 
tisti, ki im a več delovne 
dobe v D O  in ki je s ta re j
ši,
-  IO  O O S obvezno upo
števa m nenje zdravnika 
m edicine dela , ki vsebuje 
naravo ozirom a izvirno 
diagnozo bolezni te r 
predlog, k a tere  toplice 
priporoča,
-  toplice si rezervira vsak 
sam , ravno tako  tudi 
način odsotnosti z dela 
(dopust ali bolniška)
-  po končanem  zdravlje
nju  delavec priloži račun, 
ki ga plača po predlogu 
IO  O O S v T O Z D .

Prosilci za topliško zdrav
ljen je  naj najpozneje  do 20. 
ju n ija  1988 oddajo  pism ene 
vloge svoji O O S.

IO  O O S je dolžan razprav
ljati o predlogih in najkas
neje do 1. ju lija  1988 oddati 
predloge na IO  sindikalne 
konference D O .

M. M aršičM. B.



Barvarna:

Zelo 
posodobljena 
proizvodnja

Napor za oči in noge — Marica Desjan in Ljubica Ribarič sta 
v Beti vrsto let: Marica že 16 let in ves čas pregleduje in adju- 
stira pletivo v barvarni, Ljubica pa 10 let, od tega je  7 let pre- 
gledovalka. Povesta, da je  njuno delo zelo naporno, saj 
morata sami dvigovati težke bale pletiva, ves delovnik stati na 
nogah, močno pa so obremenjene tudi oči. Seveda morata biti 
tudi zelo natančni, si zabeležiti vsako napako, najsi bo luknji
ca, madež, spuščena nitka, in potem pletivo klasirati. »Na 
vsakih 6 metrov je  lahko ena napaka, če je  pogosteje, je  blago 
2. ali 3. kakovosti,« razložita pregledovalki.

turi pa ga sušijo oz. apreti- 
ra jo  tako , da dobi pletivo 
lastnosti, kakršne zahteva 
kupec. V labora to riju  iz 
danih predložk pripravljajo  
nianse barv , ki gredo  v p ro i
zvodnjo , razpisujejo  recep
ture in delovne naloge ter 
testira jo  obsto jnost in krče
nje.

»M okra ap re tu ra  se je  v 
zadnjem  času m očno posodo-

(Nadaljevanje na 5. str.)

1 Modernejši in hitrejši stroj — Pred kratkim je  v prizidku suhe 
apreture začel obratovati nov raztezalno-sušilni 6-poljni stroj. 
Eden od delavcev pri stroju je  tudi Niko Jakljič, ki po tehno
loških parametrih nastavi stroj, potem pa ga nadzira. Jakljič 
je  pred tem delal na starem stroju v suhi apreturi. Pohvali, da 
so pogoji dela pri novem stroju veliko boljši, saj ni tako vro
če, stroj je  bolj avtomatiziran, pa tudi hitreje opravlja delo 
kot stari.

Odpiranje in zlaganje pletiv: 
— Jure Ferenac že tri let: 
nadzira stroj, ki odpira ir 
zlaga mokro pletivo. To ple- 
tivo je  bilo namreč narejene 
na okroglih pletilnih strojih 
Vendar pa ima stroj spuščene 
iglo, tako da ima pletivo m  
tistem mestu črto. Stroj na 
fotografiji pa ima nož, s kate
rim s pomočjo fotocelice reže 
pletivo po črti.

Računalniško vodeno doda
janje barv — Čeprav je  stroj 
za doziranje barv računalni
ško voden, pa mora Marjan 
Cindrič kljub temu kdaj pa 
kdaj pogledati, če poteka vse 
v redu. Z računalniško vode
nim dodajanjem barv si v 
barvarni pomagajo pri barva
nju posebno zahtevnih nians, 
kjer ne smejo stroju nepo
sredno dodajati barvil. Cin
drič še pove, da delo v bar
varni, kjer dela eno leto, zanj 
ni naporno, zlasti še, ker je  
mlad.

B arvarna im a dva oddelka, 
m okro in suho ap re tu ro , 
poleg tega pa še laboratorij 
in skladišče barv  in kem ika
lij. V  m okri apreturi v glav
nem  pere jo , belijo  in barvajo  
surovo pletivo, v suhi apre-

T okrat sm o vam želeli 
predstaviti tozd M etražo, 
vendar so se v tem eljn i orga
nizaciji odločili, da bo zaradi 
velikosti tozda beseda n a j
prej stekla o barvarn i, v 
naslednji številki V ezila pa o 
pletilnici. P odrobneje  je  ori
sal po tek  dela, uspeha in p ro 
blem e v barvarni njen  vodja 
Jože Muc.

Preizkušanje obstojnosti in niansiranje barv — V laboratoriju 
barvarne delata tudi Ana Kočevar in Ana Grgorič. Kočevar
jeva je  pred tem delala v kuhinji barv in pove, da je  delo v 
laboratoriju znatno lažje. Grgoričeva pa je  v Beti šele eno 
leto in pravi, da je  z delom zelo zadovoljna. Na fotografiji: 
Ana Grgorič (v ospredju) niansira barve, Ana Kočevar pa 
preizkuša odpornost.



(Nadaljevanje s 4. str.)

bila, ima veliko novih stro 
jev , za katere  lahko trd im , da 
so najsodobnejši, oprem ljeni 
pa so z računalnikom . Tako 
sedaj ni več po trebno  štiri- 
izm ensko delo, s katerim  smo 
prenehali p red  približno pol 
le ta , sedaj pa delavci delajo 
le v treh  izm enah. V endar pa 
po trebu jem o  v m okri apre- 
turi zaradi sprem em b asorti- 
m ana še stro je za barvanje 
poliestra,«  pove M uc. V 
m okri apreturi so imeli še 
p red  časom  težave z vodo, ki 
so jo  dobivali iz vodovoda, 
saj je  je  v sušnih obdobjih  
prim anjkovalo , po dežju pa 
je  bila um azana. Sedaj im ajo 
speljan  industrijski vodovod 
iz K olpe, vodo čistijo v 
posebnih bazenih in težav ni 
več.

»V barvarni v glavnem  
uporab ljam o barve in kem i
kalije iz uvoza in tako  se nam  
večkrat dogaja, da bi m orali 
zaradi težav z uvozom  prek i
niti proizvodnjo . V endar smo 
se do sedaj še nekako  znašli, 
tako  da smo si za krajši čas 
sposodili barve in kem ikalije 
pri sorodnih delovnih organi
zacijah in večjih zastojev k 
sreči nismo im eli,« po tarna  
Jože. Seveda pa nas je , v 
dobi vse večje ekološke 
osveščenosti, zanim alo , kako 
ravnajo  z odpadnim i snovmi 
iz barvarne. »O dpadne snovi 
se stekajo  v bazen , k je r se 
u sedajo . A gresivne kem ika
lije v bazenu nevtraliziram o, 
tako  da snovi, ki iz tekajo  iz 
bazena, za okolje  niso več

nevarne, čeprav dobro  vem o, 
da to še vedno ni biološko 
čista voda,« pojasni M uc.

V suhi apreturi je  pred 
kratkim  stekla proizvodnja v 
novem prizidku, kam or so 
postavili nov raztezalno- 
sušilni stro j, v novih p rosto 
rih pa tudi p reg ledujejo  in 
ad justira jo  pletivo. Muc 
pove, da pride iz barvarne 
vsak m esec 180 ton gotovega 
p letiva, da pa so z novim raz- 
tezalno-sušilnim  strojem  
veliko večje m ožnosti, ven
dar so tehnološke om ejitve.

»Razm išljam o o posodo
bitvi labora to rija  in ad ap ta
ciji starega dela suhe apretu- 
re. V suhi apreturi nam reč 
nujno  po trebu jem o  sušilni 
stroj za cevasto pletivo in 
nekaj stro jev , s pom očjo 
katerih  bom o dajali pletivu 
specialne lastnosti, tako  da 
bom o lahko delali vrhunske 
artik le. Z avedam o se 
nam reč, da z m asovnim i arti
kli, ki jih lahko dela vsak, ni 
perspektive. V laboratoriju  
pa nam eravam o po tem , ko 
ga bom o razširili, kupiti raču
nalnik za recep tiran je  in kon
tro lo  nians,« niza M uc.

V barvarni je  zaposlenih 
120 delavcev, od tega 92 
proizvodnih in 28 režijskih. 
D a so v tem  ob ra tu  težki 
pogoji dela, ni po trebno  
posebej pou d arja ti, vendar 
pa vodja barvarne pove, da 
zaradi tega ni povečana fluk- 
tuacija  delavcev. Seveda pa 
so v barvarni zelo uvidevni 
do starejših  delavcev, saj jih 
prem eščajo  na lažja delovna 
m esta.

M. B.

Natančnost in strokovnost — Dragutin Balaban je  kuhar bar
vil v barvarni poldrugo leto. Pove, da je  delo zelo naporno, 
saj v prostoru srnrdi in je  vroče, poleg tega pa zahtevajo pri 
tem delu izredno natančnost in strokovnost. Na fotografiji: 
Balaban ob kotličku za pripravo barv in kemikalij, od koder 
gre barva po ceveh v kotliček ob stroju, od tam pa v stroj.

RAZPIS KADROVSKIH 
ŠTIPENDIJ V DO BETI 
ZA ŠOLSKO LETO 1988/89

Šolsko leto se počasi bliža h k ra ju , tudi odločitve o n adalj
njem  šolanju so jasnejše , razpis kadrovskih štipendij pa smo 
tudi že pregledali v Č G P »D ELU «.

Z aradi velikega zanim anja delavcev objav ljam o razpis 
ponovno:

Razpis kadrovskih štipendij D O  Beti Metlika — 1988/89

Stopnja Število
Poklic zahtev. štipen.
kem ijski procesničar IV 5
tekstilni konfekcionar IV 20
kem ijski tehnik V 3
tekstilno  m ehanski tehnik v 5
tekstilno-kem ijski tehnik v 5
konfekcijski m odelar — nad v 3
naravoslovna m at. teh. v 10
inž. tekstilne tehnologije VI 4
inž. tekstilno konfekc. teh. VI 3
inž. oblikovanja tekst, in oblik. VI 2
ekonom ist VI 4
dipl. inž. kem ijske tehnologije V II 2
dipl. inž. tekstilne tehnologije V II 5
dipl. inž. konfekcij, tehnologije VII 4
dipl. ekonom ist VII 4
dipl. pravnik VII 1
dipl. inž. A O P  (org. dela) V II 1

Prijave za razpis kadrovskih štipendij m orajo  prosilci vložiti
do 15. julija.

K andidati m orajo  k prijavi oz. vlogi (obr. D Z S  SPN — 1 —
»Vloga za uveljav ljan je socialno varstvenih pravic) priložiti:

-  potrdilo  o vpisu v šolo (šol. leto  1988/89)

-  overjen  prepis oz. fo tokopija zadnjega šolskega spričevala
oz. potrdilo  višješolske oz. visokošolske organizacije združe
nega dela o oprav ljen ih  izpitih

-  če so starši upokojenci, priložijo odrezek  pokojn ine za
decem ber 1987

Vloga m ora biti natančno izpolnjena, z vsemi podatk i o
družinski skupnosti in dohodki družine — po posam eznih
rubrikah.

Proučim o razpis, saj nam  nazorno prikazuje po trebe  D O  za
posam ezne profile poklicev.
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NA OBISKU 
V ŽAKANJU
Enoizmensko 
delo?

B odo leta 1989 delali v 
T O Z D  otroška konfekcija 
Ž akan je  v eni izm eni? Jim  bo 
uspelo rešiti težave, ki se 
po jav lja jo  v pripravi dela? O 
tem  in še o m arsičem  smo se 
7. m aja 1988 pogovarjali z 
Branko Krajačič, vodjo p ro 
izvodnje.
— T ežave, s katerim i se sre

ču jem o, nastanejo  v glav
nem  v pripravi dela. Če bi 
nam  uspelo to  rešiti in raz
rešiti, bi bili na konju . Z a 
izvoz pripravljam o vse 
sam i, m atična delovna 
organizacija v M etliki se 
nam  zdi preveč o dm akn je
na. D obro  je , da im am o 
svojo krojilnico, sicer bi 
bilo težav in zastojev še 
več. N ajtežavnejše je  delo 
s črtastim i m ateriali.

T rium ph, ki im a av tom at
sko k ro jen je , pošilja črta 
ste m ateriale v k ro jen je  k

nam , ker je  to  stro jno 
nem ogoče krojiti.

— D elate dobro?

— U pam  si trd iti, da da. V 
desetih letih , kar delam o 
lohn posel, še nismo imeli 
reklam acije s strani tujih 
partnerjev . Nas pa to 
gotovo »tepe« pri p roduk
tivnosti, m erjeno  z vidika 
Beti.

— Z a stroji vidim m lade lju
di, predvsem  ženske.

— R es je . To je  ženski 
kolektiv, pa še mlad po
vrhu, zato se srečujem o z 
velikim številom  porodn i
ških dopustov. D ek leta , 
žene, osta ja jo  dom a 
zaradi o trok , v času sezon
skega dela pa zaradi 
dom ačih opravil. M orate 
vedeti, da je  skoraj 95 
odsto tkov  zaposlenih 
km ečkega stanu. To moti 
proizvodnjo.

— Izhod?
— O bstaja . V enoizm en

skem  delu. Produktivnost 
bi se gotovo povečala,

pogoje pa tudi im am o. Z 
enoizm enskim  delom  bi 
zm anjšali tudi stroške ku r
jave , energ ije , režije, 
Poglejte: kako neki naj 
popoldanska izm ena 
dobro  dela, če pa so se 
delavke že u trud ile z 
dopoldanskim  delom  
dom a, na poljih , v vino
gradih , na n jivah, km eti
jah . Letos bi pripravili 
pogoje za prehod  na eno
izm ensko delo , drugo leto 
pa bi na to  tudi prešli.

-  Z adovoljstvo?
— K akšnih večjih nezado- 

voljstev ni. D elavke so v 
glavnem  iz krajev od 
N etretiča  do O zlja. M arca 
je  bil poprečni osebni 
dohodek  330.000 d inar
jev , kar je  za SR H  kar 
precej.

T. G ašperič

Stiskalnica je 
sad 
iznajdljivosti 
in 
inteligentnosti

N am esto da bi kupovali v 
tu jin i, so jo  naredili dom a. 
Brez h rupa , skrom no in sko
raj v ilegali. L ahko bi se to l
kli po prsih, pa se ne.

G re za stiskalnico za presli- 
kavanje e tike t, za prenos 
napisa ali sličice s pap irja  na 
blago s pom očjo tem pera tu re  
in pritiska. T akšno stiskal
nico im ajo tudi v E tiketi Žiri. 
Tam  jo  im enujejo  E tipres. V 
Ž ak an ju  so jo  naredili sami. 
Približno m esec dni so se 
ukvarjali z n jo . Potrebni 
m aterial so dobili največ v 
V erigi Lesce, iskali in našli 
pa so ga tudi na O dpadu .

P aten ta  še niso prijavili, 
bodo pa ga. Z aenk ra t so pri
pravili načrte , čakajo  še na 
atest. Stiskalnica je  popo l

INOVACIJA
nom a varna, podnjo  je 
nem ogoče podstaviti roko. V 
Ž ak an ju , T O Z D  otroška 
konfekcija , jo  uporab lja jo  za 
preslikavanje m anjših aplika
cij, za večje im ajo nem ške 
stro je . Z  njo so odtisnili že 
preko  sto tisoč nalepk, po 
potrebi pa jo  sposojajo  tudi v 
Č rnom elj in v D obovo.

Stiskalnico je  izdelala 
vzdrževalna skupina pod 
vodstvom  Alojza Resjana. 
Zam isel se je  porodila v glavi 
d irek to rja  te  tem eljne orga
nizacije Blagoja Tošeskega, 
največ delovnih ur pa je  v 
inovacijo vložil A lojz Fir. Pri 
tem  so m u pom agali m eha
niki Branko Bradica, Nikola 
Količ, Zdravko Čoraga, pri 
nakupu m ateriala je  sodelo
val tudi Savo Videtič, svoj 
delež pa je  prim aknil še 
Franci Barbič.

V zdrževalcev, ki so izdelali 
stiskalnico, je  v T O Z D  Ž ak a
nje pet. To so pridni, delovni 
iznajdljivi in inteligentni 
ljudje. V ob ra tu  skrbijo  za 
kotlovnico, agregat, čistilno 
napravo, za klim atsko nap ra
vo, njihova pa so tudi vsa 
vzdrževalna dela. R azpola
gajo z m ajhno  m ehanično 
delavnico, v kateri pa skoraj 
ni o rod ja . K ar po trebu je jo , 
p rinesejo  od dom a. Letos 
im ajo v načrtu  oprem iti 
delavnico s potrebnim  o ro d 
jem , saj zagotavljajo , da bi 
tako  lahko prihranili m arsi
katero  m arko ali dolar. Za 
prim er povedo sam o to , da se 
da pokvarjeni lovilec, ki nov 
stane v N em čiji najm anj 600 
m ark , popraviti, le če je  na 
razpolago prim erno o rod je , 
naprave.

S tiskalnica, ki so jo  n are 
dili fantje  v T O Z D  Z akan je , 
bi veljala v N em čiji najm anj 
7000 m ark. V ečino dela so 
opravili m ed delovnim 
časom , m arsikatero  uro pa 
tudi izven njega. Naj zapiše
m o, da je  stiskalnica izdelana 
lično, da fan tje  niso in ne 
nam eravajo  izsiljevati d en ar
ja , da pa so zadovoljni.

T . G.

Branka Krajačič, vodja proizvodnje v TO ZD  Žakanje pravi, 
da si želijo preiti drugo leto v enoizmensko delo. Pogoje za to 
imajo, kupiti bi bilo treba le še nekaj strojev in jih namestiti 
v prostor, k ije  dovolj velik. Ponosno je  tudi povedala, da nji
hov TO ZD  ne pozna reklamacij.
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Stiskalnica: Takšna je  videti stiskalnica za preslikavanje eti
ket. Narejena je  lično, delo z njo je  varno in kar je  najvažnej
še: je  plod domače pameti. Na pobudo vodje T O Z D  Zakanje 
Blagoja Tošeskega jo  je  izdelala ekipa vzdrževalcev z Aloj- 
zem Resjanom na čelu.

Alojz Resjan — vodja vzdrževanja v T O ZD  Žakanje, je  tudi 
predsednik delavskega sveta v T O Z D , je  skupaj s sodelavci 
Alojzem  Firom, Brankom Bradico, Nikolo Količem in z 
Zdravkom Čorago v mesecu dni izdelal stiskalnico za preslika
vanje etiket. Podobna stiskalnica stane v Nemčiji najmanj 
7.000 mark, v Žakanju pa so izdelali dve.

V  sklopu  p razn o v an ja  45-ietnice 
ustanovitve X V . u d arn e  divizije 
N O V J organ izira  K D  »K R K A « 
N ovo m esto

Maraton po poteh X V . udarne divi
zije NOVJ

1. Datum: n ed e lja , 29.5.1988 ob 9. 
uri

2. Start: D olen jsk e  T oplice — pred  
ho telom  Z dravilišk i dom

3. Proga: D olen jske  Topli-
c e - N o v o  m e s to -M o k ro  p o l je -  
O rehovica -Š e n t je rn e j  -  D obrava  -  
O to č e c —R a te ž —N ovo m e s to -
Bršlj in -  P rečna -  S traža -  Soteska
—P o d tu re n -B a z a  20.

D olžina p roge je  80 km . Je  v celoti 
a sfa ltirana , večinom a valovita. Večji 
vzpon je  zadn jih  7 km  od P od tu rn a  
do B aze 20. N a p rogi sta  dve k o n 
trolni točki: Š en tje rn e j (30 km ) in 
So teska (70 km ).

4. Pravila: N a m ara to n u  lahko 
sode lu je jo  vsi ko lesarji, ki jih  veseli 
o rgan iz irano  k o lesarjen je  v skupinah  
in se ču tijo  sposobni prevoziti 80 km 
dolgo progo. O tro c i, m lajši od  14 let, 
se sm ejo  udeležiti m ara to n a  le v 
sp rem stvu  staršev  ali po lno le tn e  ose
be.

Č as za p revoz p roge je  lim itiran  na 
5 ur. O rg an iza to r bo podelil spom in
ske m edalje  vsem , ki bod o  p riko lesa
rili na cilj do 14. u re .

M araton  bo  p o tek a l ob  n o rm al
nem  p ro m etu , za to  so udeleženci 
dolžni upoštevati ces tno  p rom etne  
p redp ise  in navodila  o rgan iza to rjev  
te r  se po  njih ravnati. S tart je  p o sa
m ičen — ko se prijav iš in dobiš k o n 
tro ln i k arto n ček , se odprav iš na p ro 
go.

U deleženci m ara to n a  vozijo  na 
lastno  odgovornost. N a m ara to n u  je  
strogo p rep o v ed an o  p reh itevan je  
čelnih vozil sp rem stva. O rgan iza to r 
ne o dgovarja  za šk o d o , ki jo  ude le 
ženec povzroči seb i, drugim  ali tre tji 
osebi.

S svojim  sta rtom  vsi ko lesarji p o tr 
d ijo , da so seznan jen i z določili raz
pisa ob jav ljen im i v dnevnem  časo
pisju in v tem  b iltenu , ki bo na sta rtu  
obešen  na vidnem  m estu .

Z a  vse udeležence bo  o rgan iza to r 
na cilju  p ripravil top li o b rok .

5. Prijave in startnina: Prijav ite  se 
lahko na m estu  s ta rta  od  8.30 dalje . 
S tartn ina  za vse udeležence znaša 
5.000 din.

6 . O bveze in pravice organizator
ja: Z a varen  po tek  p rired itv e  bodo  
p osk rb e la  vozila o rg an iza to rja , p ro 
m etna  m ilica, red ite ljsk a , servisna in 
zdravstvena služba.

Poleg m edalje  in top lega  o b ro k a , 
ki ju  p re jm e jo  vsi ko lesarji, ki p revo
zijo  p rogo  po predp isih  do  14. u re , je  
o rgan iza to r predv idel še spom inske 
nagrade

V  p rim eru  slabega v rem ena se p ri
reditev  prestav i za ted en  dn i, vsa 
o sta la  določila pa  so en aka.

Organizacijski odbor

z vprašajem
V Beti velikokrat pridejo 

novinarji: časopisni, radijski, 
televizijski. Radi bi takšne in 
podobne izjave. N ajvečkrat 
od idejo  iz naše delovne orga
nizacije razočarani: n ik jer ni 
n ikogar, ki bi bil pripravljen 
kaj povedati, se izpostaviti. 
Po drugi strani pa je  slišati 
pripom be, da se o Beti p re 
m alo piše, govori in da jo  je 
prem alo  videti po televiziji, 
slišati po radiu , celo na lokal
nem  studiu D je ni.

V prašanje: se bodo vodilni 
dogovorili tudi o tem ? Bodo 
določili ljudi, na katere se 
lahko človek obrne v zgoraj 
napisanih prim erih?

Čas pred dopusti je. Prijav 
za letovanje je  več kot zm og
ljivosti, zato p rihaja  tudi do 
neprijetn ih  scen. V sakdo je 
zase prepričan , da je  upravi
čen do letovanja. N ejasnosti 
je kar p recej, pravilnika o 
letovanju pa ni. D ruge
delovne organizacije ga im a
jo .

V prašanje: kdaj bom o
dobili pravilnik o letovanju 
tudi v Beti?

Je v Beti kom u jasno:
-  Kdaj in za kom  obesim o 

črno zastavo? T udi, ko 
um re kdo od naših upoko
jencev?

-  Kdaj in za kom  objavim o 
v časopisu osm rtnico?

-  K ako je  z udeležbo p red 
stavnikov Beti na pogre
bih um rlih delavcev in 
nekdanjih  delavcev?

-  Bom o povabili naše upo
kojence na dan Beti?

-  Bo sploh letos dan Beti?
-  Z akaj pevski zbor Beti 

nim a vaj?
-  Koliko den arja  so dobili 

fan tje  iz ok te ta  Vitis za 
nove obleke?
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Nova Kometova pridobitev — Že v prejšnji številki 
smo nekaj več besed posvetili našim zaposlenim v Sta
rem trgu. Tokrat objavljamo še dve fotografiji, ki ju je  
prispevala Nada Hisak. Fotografinja je  bila pri svojem  
delu zelo natančna, saj je  zapisala, da sta fotografiji 
nastali 8. aprila 1988. leta. Na prvi fotografiji vidimo 
kakšna je  okolica novega objekta, ki se zaenkrat še ne 
more ponašati z zelenjem in okrasnim grmičevjem. Pre 
pričanj smo, da bo slika čez leto dni povsem drugačna 
G otovo se bo na posnetku čez 365 dni namesto »mešal 
ca« bohotila kakšna breza. Na drugem posnetku pa vidi 
mo, kakšna je  delavnica. Vladata red in delovno vzdu 
šje. N o, o tem našem obratu pa bomo kaj več napisali še 
enkrat, in sicer v eni od prihodnjih številk. Sedaj 
namreč že vsi bralci Vezila vedo, da bo v Starem trgu 
29. maja ob otvoritvi nove proizvodne hale proslava. 
(Foto: Nada Hisak)

Zajamčena 
štipendija in 
zaposlitev

Pogovarjal sem se z 
Marjetko Ž ele, v.d. rav
nateljico Srednje šole tek
stilne usmeritve iz Metli
ke. Pogovor je  bil zani
miv, za Vezilo pa sem pri
pravil krajši zapis. Malce 
nenavaden je , a za marsi
koga vsaj inovativen.

Toni: Ste zato , da p redsta 
viva to  edino srednjo  šolo v 
občini M etlika? K akšna je 
k ratka zgodovina šole?

Marjetka: Sprva je  bila to 
poklicna šola. U stanovljena 
je  bila pred  dvaindvajsetim i 
leti za po trebe  delovne orga
nizacije Beti. Tu so se vzga
jale in izobraževale konfek
cijske živilje. D vajset, tr id e 
set jih je  prišlo vsako leto iz 
šole. D ekleta  so se zaposlo
vala v glavnem  v Beti. Tako 
je  bilo do uvedbe usm erje
nega izobraževanja.

Toni: 1980. leta se je  šola 
razširila, povečala: p rosto r
sko, a tudi učencev je  bilo iz 
leta v leto  več. Je tako?

Marjetka: Res je. Šola je 
dobila obm očni značaj. O d 
1980. leta izobražujem o, 
šolam o, za Beti, N ovoteks, 
K om et in Labod. Te delovne 
organizacije da je jo  učencem  
tudi štipendijo , pri njih 
oprav lja jo  proizvodno delo. 
Z daj trenu tno  im am o 170 
učencev z D olen jske , Bele 
krajine in bližnje H rvatske.

Toni: Šola je  tem eljna
organizacija združenega dela 
Beti. Je to  prednost ali 
pom anjkljivost?

Marjetka: Prej prednost. 
Beti nam  pom aga finančno, 
brezplačno nam  daje m ate
rial za delo pri praktičnem  
pouku, učenci se lahko 
spro tno  in neposredno sezna
n ja jo  z delovnim  procesom , s 
sam oupravnim  življenjem . 
Ž e v času šolanja so vpleteni

v delovni proces, s katerim i 
se bodo srečali, ko bodo kon
čali šolanje.

Toni: Im ate zadovoljive 
p rosto re , kader?

Marjetka: Srednja šola
tekstilne usm eritve tesno 
sodeluje z družboslovno, 
naravoslovno in kovinarsko 
šolo Edvard Kardelj iz 
Č rnom lja. Tam  im am o v 
najem u specializirane učilni
ce, kabinete in telovadnico. 
U čitelji z obeh šol si pom a
gajo  m ed seboj. Jeseni bom o 
pričeli tesneje sodelovati z 
m etliško osnovno šolo. V 
tem  prim eru bo odpadlo  vsa
kodnevno prevažanje učen
cev in učiteljev na relaciji 
M etlik a -Č rn o m elj.

Toni: K atere program e
im ate?

Marjetka: Z a šolsko leto 
1988/89 smo razpisali: 30 
učnih m est v skrajšanem  p ro 
gram u in 60 učnih m est v 
srednjem  program u. Naj 
povem , da tra ja  skrajšani

Pridnim se 
obeta 
zaslužek

Karel N ovak, upravnik 
počitniške skupnosti Po
reč, nas je  prosil, naj 
objavim o tole:

D ek leta , ki bi hotela 
delati od 1. ju lija  1988 do 
konca avgusta v počitni
škem  naselju v Poreču kot 
strežnice in kuharice, naj 
se pism eno oglasijo na 
naslov: Karel Novak,
Trdinova 10, 68270 Krško. 
Z a m esečno delo bodo 
p rejele  od 250 do 300 tiso
čakov ob plačanem  biva
n ju , zajtrku  in kosilu. Vse 
drugo jim  bo povedal 
Karel N ovak, zato ne gre 
odlašati s prijavo.

M im ogrede: D ober na
čin za preživitev šolskih 
počitnic za učenke srednje 
šole tekstilne usm eritve.
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OBVEZNO 

PREBERITE

program  leto in pol, srednji 
pa tri leta. Po končanem  
šolanju  im ajo prvi naziv 
pom očnik tekstilnega konfe- 
c ionarja , drugi pa tekstilni 
konfekcionar II.

Toni: Je za prihajajoče šol
sko leto dovolj prijav?

Marjetka: N e, ni. V se, ki 
jih  utegne naša šola zanim ati, 
vabim o, naj se prijavijo . 
Č asa je  še dovolj. Tudi šti
pendije  so na razpolago.

Toni: Z a  vašo šolo prevla
duje  m nen je , da je  nam e
n jena zgolj dekletom . Je res 
tako?

Marjetka: P repričan je je 
zm otno. V  naši šoli enako 
dobro uspevajo  tako  fantje 
ko t dek leta . Tudi pozneje v 
poklicu.

Toni: K ako je  z zaposlit
vijo po končani šoli?

Marjetka: D o letos so
delovne organizacije Beti, 
K om et, L abod in N ovoteks 
zaposlile vse, ki so uspešno 
končali Srednjo  šolo tekstilne 
usm eritve M etlika. Letos se 
je  nekoliko zataknilo , vendar 
ni rečeno , da ne bodo nasto 
pili boljši časi.

Toni: O bsta ja jo  m ožnosti 
za nadaljn ji študij?

Marjetka: D a. Po oprav
ljenih diferencialnih izpitih

lahko nadalju je jo  naši učenci 
šo lanje v K ranju . Sicer pa 
im am o v naši šoli organizi
rano izobraževanje ob delu — 
do pete stopn je , se pravi — 
do tekstilnega tehnika. 
N em alo naših učencev se 
poslužuje tega načina študi- 
ran ja . M oram  povedati, da 
dokaj uspešno. Ž e več kot 
pet generacij se je  tako izšo
lalo. D anes zasedajo  po 
m em bna delovna m esta v do
m ala vseh tekstilnih delovnih 
organizacijah na D o len j
skem .

Toni: Lepo. Jim  delovne 
organizacije pri tem  pom aga
jo?

Marjetka: V sekakor. S šti
pendijam i, s prostim i dnevi, z 
zam enjavanjem  izmen.

Toni: V zgodovini SŠTU 
ste imeli tudi oddelke višjih 
šol.

Marjetka: Smo. Tudi v 
bodoče jih nam eravam o 
organizirati, le če bo dovolj 
zanim anja s strani slušateljev 
in dovolj razum evanja s 
strani delovnih organizacij. 
Z nan ja  ni nikoli preveč, prej 
p rem alo . Tega se dobro zave
dam o.

Toni: Predlagam , da najin  
pogovor, tovarišica Ž ele, 
zaključiva z mislijo: za vse, ki 
jih  veseli delo v tekstilni 
industriji, je  v Srednji šoli 
tekstilne usm eritve M etlika v 
šolskem  letu 1988/89 dovolj 
p rostora . Sem prav povedal?

Marjetka: N atanko  tako. 
Z aenk ra t se je  treb a  le od lo 
čiti, izpolniti prijavnico za 
vpis in poslati na naš naslov.: 
S rednja šola tekstilne usm e
ritve M etlika, 68330 M etlika 
in stvar je  za nekaj časa u re 
jena . Še tole: ko bo kdo od 
prijavljencev odbit na kateri 
drugi šoli v Sloveniji, pri nas 
so mu vrata na stežaj odprta. 
Toni: To bi bilo tudi vse.

Lepa hvala za pogovor.

T. G ašperič

0  delovni 
invalidnosti 
in preventivi

V sakodnevno se sreču
jem o s sodelavci, ki iz n a jra 
zličnejših razlogov ne m orejo 
več zadovoljivo opravljati 
svojega dela. Z elo  pogosto 
zaradi slabega zdravstvenega 
stanja. Često se »legitim ira
jo« z zdravniškim i spričevali 
lečečega zdravnika ali posa
m eznega specialista, ki obi
čajno navaja diagnozo in 
predlog sprem em b na delov
nem  m estu.

Ž al to  ni m irodajen  doku
m ent in ne opredelju je  
delavca kot delovnega invali
da. Delovni invalid je  torej 
zavarovanec, ki je  na podlagi 
invalidnosti -  odločbe Skup
nosti pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja, p rido
bil pravico iz invalidskega 
zavarovanja:

-  pravico do invalidske 
pokojnine (invalid I. katego
rije)

-  pravico do nadom estila 
O D  v prim eru zm anjšane 
delovne sposobnosti (invalid
II. ali III. kategorije)

-  pravico do zaposlitve na 
druga dela in naloge, če preti 
nastanek invalidnosti

-  zm anjšana delovna spo
sobnost, k jer tem eljijo  p ra 
vice in obveznosti iz invalid
skega zavarovanja na pre
ostali delovni sposobnosti, ne 
pa stopnji invalidnosti.

V naši D O  je po dosedanji 
obravnavi pred invalidsko 
komisijo:

22 invalidov II. kategorije , 
k jer gre za skrajšani delovni 
čas, najpogosteje na 4 ali več 
ur, 14 invalidov III. katego

rije in 8 delavcev z zm anj
šano delovno sposobnostjo , s 
tem , da  jih je  povprečno v 
obravnavi še 5.

G lede na to , da delavci 
velikokrat iščejo pravice na 
osnovi navedenih  potrdil, da 
se pri nekaterih  opažajo  
pogosti bolezenski izostanki z 
dela, ki pa so tudi socialno 
obarvani, lahko pričaku je
m o, da se bo število invalidov 
rahlo stopnjevalo . Z a  p re 
tek la  obdob ja  pa je  značilno, 
da ni p rihajalo  do posebnih 
odstopanj v smislu večanja 
število prim erov.

Brez vsakega po tenciran ja  
tovrstne problem atike vedno 
znova zaključujem o, da je 
p rerazporejan je  navedene 
kategorije  delavcev m očno 
pereče. N aša D O  ozirom a 
posam ezna T O Z D  ne razpo
lagajo z zadostnim i delov
nimi nalogam i, ki bi jih lahko 
ocenili za lažje ali vsaj en o 
stavnejše, m anj naporne, v 
kolikor pa take naloge obsta
ja jo  in tudi so, jih zasedajo 
delavci, pri katerih  je  že 
nastopila zm anjšana delovna 
sposobnost, pogojena iz takš
nih ali drugačnih razlogov -  
m edicinskih in tudi socialnih.

V pričo takšnega stanja v 
vseh delovnih sredinah je 
razreševanje problem ov 
invalidnih oseb toliko bolj 
zap leteno  in težavno, tudi 
zaradi tega, ker v tem delu 
posegam o v človekovo oseb
nost, ki je  zaradi slabega 
zdravstvenega stan ja  bolj 
občutljiva. N edvom no je , da 
vsa prizadevanja v vsakem  
prim eru , po tekajo  v tesni 
povezavi kadrovske službe, 
vodilnih in vodstvenih delav
cev v T O Z D , v hujših in 
težje rešljivih prim erih pa 
pritegnem o k sodelovanju 
ponovno še strokovnega 
delavca s področja  m edicine 
dela.

N am reč, ne m orem o mimo 
tega, da pri razpore jan ju  na 
drugo delovno nalogo, ne 
upoštevam o delavčeve izo
brazbe in delovne izkušnje,

(Nadaljevanje na 10. str.)
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saj so za vsako delovno 
nalogo predpisani določeni 
pogoji dela. N avedeno, pa 
tudi sam a narava dela, tehno 
logija in organizacija p ro 
izvodnje, so nem alokrat raz
log, da so nekateri problem i 
delavcev neustrezno rešljivi.

V sekakor se tega krepko 
zavedam o, zato bodo m orala 
biti tudi v bodoče skupna pri
zadevanja toliko večja in 
seveda usm erjena v rešitev, 
ki bo delavcu om ogočala čim- 
boljše počutje na novi 
delovni nalogi, s tem  pa 
zagotovila tudi večji uspeh in 
učinek pri delu.

R azm išljanja, ki so pripe
ljala do predloga, da se 
delovne invalide in delavce z 
zm anjšano delovno sposob
nostjo  izolira v posam ezne 
skupine, ne bi rodila zaželje- 
nih uspehov, saj bi se takšna 
odločitev obrestovala le v 
negativnem  sm islu, tako  v 
raznolikosti obolenj in s tem  
v stopnji invalidnosti, občut
ku zapostavljenosti, po vsej 
verje tnosti v razrvanosti v 
m edsebojnih  odnosih , m an j
vrednosti itn.

Z a to  ne razm išljam o o 
rešitvah zunaj T O Z D , ker je 
populacija  invalidov prisotna

S p

Mlad kolektiv: V TO ZD  
Žakanje delajo mlada 
dekleta. To je  dobro, a 
prinaša tudi težave.
Dekleta gredo na porod
niški dopust, kar pov
zroča težave v proizvod
nji. Želja vseh zaposlenih 
je  preiti na enoizmensko 
delo.

povsod. Pa ne sam o to , vsa 
spoznanja, vezana na delo 
resnično bolnih oseb, nas 
m orajo  siliti k zavesti, da jim 
pom agam o v sred inah , kjer 
preživijo večino svojega časa, 
kajti s tem  ne zadovoljujem o 
sam o predpisom , am pak 
zavarujem o delavca še pred 
resnejšim i obolenji in težava
mi.

Vse te ugotovitve in 
zaključki pa nas ne sm ejo 
uspavati, pač pa m oram o iti 
dalje in poseči v vzporedna 
dogajan ja , ki so hočete ali 
nočete vezana na samo življe
nje prizadetih , vendar so 
vpričo sedanje družbenoeko
nom ske situacije potisn jena v 
ozadje.

G re za pom oč pri zdravlje
nju delavcev, ki so zaradi 
svoje bolezni najbolj p rizade
ti. D oločena prizadevanja že 
tečejo  in prav bi bilo, da se 
tudi realizirajo . Skrom na 
pom oč v tem  dolgotrajnem  
procesu bi bila: zdravljenje v 
ustreznih term alnih toplicah. 
P reko  skrbne ocene ustrezne 
zdravstvene institucije in O O  
sindikata bi najbolj kritičnim 
omogočili bivanje v prim er
nem  zdravilišču ali toplicah.

M orda bi začeli razm išljati 
o »rekreativnem  kopanju« 
ustreznim  skupinam  invali
dov ali drugim  zdravstveno 
ogroženim  delavcem , na 
določene term ine, bodisi v 
obliki prevoza D O  ali letova
nje v predsezoni ali po njej 
na m orju , ali nakupu stano
vanjske eno te  v eni izmed 
toplic itn.

N em ara bi začeli razm iš
ljati o preventivni zdrav
stveni dejavnosti za tiste 
delavce, ki delajo  pod težjimi 
pogoji in že na osnovi svoje 
p rejšn je  bolezni čutijo  zdrav
stvene težave.

Vse sam o v razm islek.
K orak se bo ustavil ob 

denarju . R azum ljivo. V en
d ar ali ni vredno poskusiti in 
zarezati, četudi o troško  sto
p in jo , kajti nihče ne ve in se 
ne vpraša, ali bo ju tri med 
njimi tudi sam.

M. Janžekovič

Bomo kakor 
psi ali pozdrav, 
kje si ostal?

Ko nekom u zaželim o »do
bro  ju tro , dober dan ali 
d ober večer«, posebej, če 
sm o to izrekli z izrazom 
vedrine na obrazu , to  pom e
ni, da smo človeku, ki mu je 
bil pozdrav nam enjen , zaže
leli nekaj dobrega, lepega, 
seveda tudi to, da ga spoštu
jem o. Pozdravljanje je  še 
posebej izrazito med p rija te 
lji, ki pa poleg norm alnega 
pozdrava, če ga tako  im enu
jem , dodaja  še kaj zraven, da 
je  pozdrav popolnejši in 
izraža še nekaj več, nekaj, 
kar nas veže na tega človeka.

Že dalj časa pa opažam , 
predvsem  pri m lajših delav
cih, da opuščajo pozdravlja
n je , pa ne sam o to , tudi od- 
zdravljanje. N ekateri o b ra 
čajo  glavo vstran , drugi 
»šteje zvezde na nebu« itd. 
Pa sem si mislil, gotovo je  kaj 
pri meni narobe, saj veste, 
kako je , človek, ki ima 
opravka z ljudm i, se brž 
zam eri. N o, danes se mi je 
potožila že druga od m ojih 
nekdanjih  sodelavk, ki je  
tudi že čez dvajset let v Beti, 
kako neprije tno  se počuti, ko 
gredo  zraven nje mlajši 
delavci, nekaterim  bi bila 
lahko m ati, pa ne pozdravijo 
in ne odzdravijo .

»Veš, dokler sem bila malo 
m lajša, me to ni tako  m otilo, 
sedaj pa mi to postaja mora. 
V ečkrat se sprašujem , zakaj 
je  tako. Je to  pom anjkanje  
ku ltu re , nova m oda, da 
bom o hodili kakor psi drug 
mimo drugega. O dgovora ne 
najdem  in ne najdem «. Te 
njene besede so me tudi 
spodbudile, da sem se odločil 
napisati teh nekaj vrstic.

M ogoče pa bo le kdo od 
m lajših, od tistih, ki so poza
bili, kako so jih učili v šoli, 
p rebral te vrstice in razmislil 
o svoji kulturi, o svojem  spo
štovanju  do starejših , do 
žensk itd. Ne bi pa nič škodi
lo , če bi kateri od teh vzel v 
roke knjigo o lepem  vedenju , 
upam , da bi km alu spoznal, 
kaj je  prav. Jaz sem pred pri
bližno dvem a letom a p rene
hal pozdravljati mlajše 
m oške delavce, ker mi niso 
odzdravljali. Z a svojim 
hrbtom  pa sem slišal p ri
pom be »čuj, taj bi nas lahko 
pozdravil ali si ti lud, taj bu 
tebe pozdravil itd.« Pri neka
terih  m lajših delavcih, ki 
delajo  na stro jih , vlada p re 
pričanje, da ga m orajo  vsi 
pozdravljati, ker je  pač tisti, 
ki dela. N o, pa naj bo tudi to 
tako , jaz  bom  pozdravil vsa
kogar, kdor mi bo odzdravil, 
četudi bi m nogim bil lahko 
oče.

%

Razm islite: naj bo sproš
čen, prijazen pozdrav izraz 
m edsebojnega razum evanja 
in spoštovanja, izraz resnič
nih želja , v tem  dnevu doži
veti nekaj lepega, p rije tn e 
ga...

Jurij Matekovič



VAŠA POŠTA

Kdo odloča o 
delitvi 
rezultatov dela 
delavcev?

V šoli smo se učili, da 
delavci (m ed drugim ) odlo
čajo tudi o delitvi rezultatov 
svojega dela, to  je o delitvi 
dohodka, ki so ga ustvarili s 
svojim delom .

Pod tem  razum em , da 
delavci odločajo: kam , kom u 
in koliko dohodka bodo 
nam enili. Z adn je  čase se vse 
bolj dozdeva, da ta (logična) 
predpostavka ne drži in vse 
kaže, da o delitvi rezultatov 
dela delavcev odločajo  drugi, 
tisti, ki pri ustvarjanju  tega 
dohodka niso sodelovali. To 
so razni republiški, občinski 
in zvezni sestavljalci zako
nov, predpisov, sta tu tov  ipd. 
šare.

D okaz za to  je  O O ZS 
K om et, ki zadnje čase m očno 
dviguje tlak občinskem u (in 
republiškem u) sindikalnem u 
svetu.

Z a kaj gre?
Na občnem  zboru O O ZS

Kom et so predlagali, da bi v 
bodoče na OBSS nakazovali 
»samo« 40 % članarine (prej 
60 % ). 60 % (prej 40 % ) pa 
bi ostalo v blagajni OOS 
Kom et.

Nad »zam enjavo razm er
ja« so bili vsi prisotni zelo 
navdušeni, zato so predlog 
soglasno sprejeli in p redsed
nico ter predsedstvo O OS

K om et pozdravili z burnim  
aplavzom . T oda...

Toda iz tega predloga je  
km alu nastala prava kom e
dija v dveh (ali v bodoče več) 
dejanjih .

1. dejanje:
Km alu po občnem  zboru je  

K om et obiskal predsednik 
OBSS M etlika in povedal, da 
razm erje, ki so ga predlagali 
v K om etu, ne ustreza repub
liškem u sta tu tu , v katerem  
jasno piše, koliko članarine 
m ora posam ezna D O  odva
jati za občinske in republiške 
po trebe.

2. dejanje:
Kom aj so se »duhovi« 

m alo pom irili, se je  v L jub
ljanskem  dnevniku pojavil 
»člančič« o čudnem  reševa
nju  socialnih problem ov v 
m etliškem  K om etu. V članku 
je  bilo rečeno , da v K om etu, 
nam esto da bi reševali te p ro 
bleme z dvigom proizvodnje, 
kakovosti in količine dela, z 
izvozom ipd ., raje na OBSS 
nakazujejo  manj članarine, 
kot je  določeno.

Članek je  popolna žalitev 
D O  K om et, delavcev in vod
stva. O b preb iran ju  članka se 
zdi, da ga je  pisal tu jec , ki ne 
pozna jugoslovanskih raz
m er, ne pa naš novinar. Č lo
vek, ki je  članek napisal, ver
je tno  ne ve, da K om et zelo 
veliko izvaža, da je  zelo 
težko nabaviti surovine, 
m aterial in nove stro je , ne 
ve, da delavke v K om etu 
vestno oprav lja jo  svoje delo, 
da bi ekonom isti v K om etu z 
lahkoto  popravili življenjsko 
raven zaposlenih, če ne bi 
bilo vseh mogočih in nem o
gočih om ejitev: predpisov, 
zakonov ipd.

Ali m islite, da v K om etu 
ne bi raje obdržali deviz, ki 
so jih ustvarili, in z njimi 
kupili nove stro je , ki bi bili 
»krvavo« potrebni za izbolj
šanje kvalitete izdelkov?

Vsi vem o, da so mnogi 
zakoni, predpisi in sta tu ti, ki 
jih krojijo  v B eogradu, repu
bliki in občini, dostikrat

popolnom a zgrešeni in bolj v 
škodo, kot v korist m arsika
teri D O , saj zavirajo izvoz, 
razvoj idr. No, mislim, da je 
to danes vsakem u otroku 
jasno , zato se ra je  vrnim o k 
članarini ozirom a k 20. 
odstotkom , ki si jih je  obd 
ržala O O S Komet.

Pri teh 20. odstotkih gre 
sam o za nekaj nad 100 starih 
milijonov din, ne pa za mili
ja rdo  ali celo nekaj m ilijard, 
kot bi si ob preb iran ju  prej 
om enjenega članka lahko 
mislili nepoučeni. S tem 
denarjem  pa v Kom etu ne 
bodo rešili nobenega social
nega problem a, tem več bodo 
lahko nudili pom oč nekaj 
delavcem več, kot ob p re jš
njem  razm erju . Zaradi te 
vsote pa to  ni več »kom edi
ja ,«  tem več prava farsa, saj 
je  prav sm ešno, da se zaradi 
tega sploh razburja jo .

Povedati je  po trebno  tudi 
to , da sindikat v K om etu zelo 
dobro  in aktivno deluje.

Mislim, da bi m oralo biti 
tiste, ki se razburjajo  zaradi 
teh 20 odsto tkov, sram. 
D elavke v K om etu delajo 7,5 
ur na dan, se na starih strojih 
borijo  za čim višje norm e, 
delajo ponoči, če je  po treb 
no, ob vsem tem pa (po vsej 
verjetnosti) ne dobijo  niti pol 
toliko O D  kot m ladinski, sin
dikalni ali katerikoli poklicni 
funkcionar. Vse te funkcio
narje bi m orali za nekaj 
mesecev postaviti v proizvod
njo, jim dajati plačilo pro
izvodnih delavcev in šele 
tedaj bi spoznali, kaj se pravi 
ustvarjati dohodek . (Oni ga 
ne ustvarja jo , tem več se »na
pajajo« iz dohodka, ki so ga 
ustvarile D O ). Prepričana 
sem , da se v tem  prim eru ne 
bi razuburjali niti tak ra t, ko 
bi šlo za 100 novih milijard 
dinarjev.

Na koncu čestitam  pred 
sedstvu sindikata K om et, ker 
je  stopil v to  akcijo in z d e ja 
nji (ne z »m latenjem  prazne 
slame«) dokazal, da mu gre 
res za delavca.

K. M.
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Betko ima 
besedo

N epozorno in m alo
m arno se obnašam o  v Beli 
do upokojencev in do  
umrlih. Druge delovne  
organizacije imajo do upo
kojencev lepši, bolj člove
ški odnos: svoje nekdanje  
sodelavce vabijo ob jub ile
jih in drugih priložnostih  
medse, pripravljajo jim  
izlete, obiskujejo jih, 
obdarujejo jih. M i za svoje 
upokojence n im am o časa.

Podobno ali še slabše se 
obnašam o, če umre kdo  
od naših sedanjih ali n ek 
danjih sodelavcev, kdo  od  
sorodnikov. N ekaj takšnih  
prim erov je  bilo zadnje  
čase. Po pogrebu je
navadno slišati: »Iz Beti ni 
bilo n ikogar.«

V prvem  in drugem p ri
meru kažem o svojo ku ltu 
ro, raje nekulturo. Pred
vsem te nam  m anjka. 
Veliko stvari bi lažje in 
učinkoviteje rešili, če bi 
razpolagali z večjo mero  
kulture. Srčne, splošne, 
takšne, k i dviguje človeka  
z  ravni živali.

Do sočloveka se obna
šam o ko t do materiala, do  
stroja. Ko je izrabljen, ga 
odvržem o, pozab im o . So  
seveda izjem e: drugačni 
sm o le, ko  gre za »velike 
živine«. Drugačni? Da, 
bolj hinavski, priliznjeni. 
Človeka cenim o p o  p o lo 
žaju, k i ga zaseda, ne po  
sposobnostih, znanju, 
dobrem  značaju.

Betko ne namerava f i lo 
zofirati. Želi le, da prem i
slim o o teh rečeh ter da 
sprem enim o svoje obnaša
nje.

Denar je  lepa reč. 
Bogatstvo še lepša, toda 
človek brez človeka zaen
krat še ne m ore živeti. In v 
človeškem  življenju je tudi
s; trt r t
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Ozonska luknja 
tudi na 
Antarktiki

Tudi na Severnem tečaju 
je  ozonska luknja. Natančna 
merjenja so pokazala, da je  
bistveno manjša ot na Juž
nem tečaju. Razprostira se 
samo na površini 10 odstot
kov od že leta znane luknje 
na Antarktiki.

R aziskovalna ladja, ledo- 
lom ilka »Polarna zvezda«, se 
je  p red  kratkim  vrnila v svojo 
m atično luko H am burg. To 
pot je  raziskovala doslej še 
neraziskana severna po larna 
področja . E kspedicija je  tra 
ja la  112 dni, od tega je  ladja 
prebila  50 dni v ledu. Skupno 
je  sodelovalo 134 znanstveni
kov iz Evrope in A m erike.

Pri raziskavah jih je  podprlo  
še letalo  »Polar 2«. Sicer pa 
so imeli raziskovalci na voljo 
tudi helikop ter za vrtan je 
ledu in transport snežnih 
kep, v katerih  so znanstve
niki preučevali sedim ente.

Ž e v severozahodnem  
B arentsovem  m orju  je  »Po-

V EZILO  je  glasilo delov
nih ljudi Beti in Kometa. 
D reja ga uredniški odbor: 
Toni Gašperič, glavni in 
odgovorni urednik, Jožica 
Cigič, Nikola Kezele, Karo
lina Končar, Mijo Maršič, 
Ju re  Matekovič, Branko 
Matkovič, Vida Segina- 
Matkovič, Jože Muc, Vinko 
Pavlinac, Tone Omerzel in 
M arjetka Žele. Tehnični 
urednik: Janez Pezelj.

V EZILO  izhaja v nakladi 
2300 izvodov, in sicer enkrat 
na mesec. Grafična priprava 
in tisk Tiskarna Novo mesto.

Naslov izdajatelja: Beti,
Tovarniška 2, 68330 Metlika, 
telefon: 58-170.

V EZILO  je  po mnenju 
Republiškega kom iteja za 
inform iranje SRS oproščeno 
temeljnega davka na promet 
proizvodov.

larna zvezda« naletela na 
skladni led. O d tod dalje se 
je prebijala bolj počasi, saj je 
prem agovala tudi do štiri 
m etre visoke sklade snega in 
ledu. Pri 86° in 11 minut 
severne širine je  dosegla 
načrtovani cilj.

K apitan je  povedal, da star 
skladni led ni bel, am pak je  
zaradi sedim entov na več 
krajih  rjavkast. O d kje so se 
nabrali, je  uganka, neznana 
tudi vodji tre tjega  dela eks
pedicije prof. dr. T hiedeju . 
Sicer pa je  arktično področje 
še relativno čisto glede zraka, 
vode in ledu. Našli pa so sled 
pogonskega plina iz pršil.

Teh je  v vodi do 2 gram a na 
kub. km in še celo v morski 
globini do 5 kilom etrov so jih 
našli. Del tega je  industrija 
izdelala pred  nekaj leti.

»Polarna zvezda« je  prvič 
raziskovala evrazijsko raz
poko severno od Spitzbergov 
in jo  tudi p rem erila . Prof. 
T hiede je  označil to  globoko
m orsko razpoko za najvaž
nejšo geološko m ejo  na 
severni polobli. T a  razpoka 
je  konec plošče m ed am eri
škim in evrazijskim  kontinen
tom . Z  veliko sreče jim  je 
uspelo tudi odvzeti vulkanske 
kam enine z osrednjega jarka 
grebena N ansen, ki sodi k 
evrazijski razpoki. O dvzete 
vzorce sedim entov bodo 
preučevali in s tem  skušali 
dognati, kako se je  razvijala 
klima in skladni led v na j
m lajšem  geološkem  raz
dobju.

O b tej priložnosti so upo
rabili novi laserski merilni 
sistem za določevanje vse
bine ozona v stratosferi. 
O zonske plasti bodo tako 
izmerili na vseh zem eljepis- 
nih širinah od A rktike do 
A n tark tike , kar bo pom agalo 
razjasniti nastanek  ozonskih 
lukenj na obeh  tečajih. 
N aslednjo zim o bodo usm e
rili laser v Kiruni na severu 
Švedske. Vsa dosedanja  m er
jen ja  kažejo na to , da se 
ozonska luknja pojavlja 
predvsem  pozimi.

M a rja n  K ralj

Vsakih 13 
sekund 
kadilec manj

Po podatkih  Svetovne 
zdravstvene organizacije v 
Ženevi na svetu letno poka
dijo  tisoč cigaret na prebival
ca. Na vrhu te neslavne liste 
so K anada, Z D A , K uba, 
Japonska , Poljska, G rčija , 
M adžarski in C iper, k jer pov
prečno pokadijo  2500 cigaret 
ietno na prebivalca.

Svetovna zdravstvena 
organizacija opozarja , da 
zaradi kajen ja  in obolenj: 
pljučnega raka, raznih srčnih 
in krvnih bolezni in zaradi 
kroničnega bronhitisa, letno 
na svetu um re približno 2,5 
m ilijona ljudi ali en človek 
vsakih 13 sekund.

S trokovnjaki še posebej 
opozarja jo  na naraščanje 
kajen ja  v državah v razvoju. 
V večini industrijskih držav 
nam reč kajen je  stagnira, v 
državah v razvoju pa se šte
vilo kadilcev, posebej med 
m ladimi in o trok i, nep re
stano veča, in sicer celo za 
pet odstotkov letno.

S trokovnjaki se zato zavze
m ajo za ostrejši boj proti 
kajen ju  z zakonskim i predp i
si, z zdravstvenim  prosvetlje- 
vanjem , še zlasti v šolah in z 
gospodarskim i ukrepi, ki naj 
bi se začeli z rigoroznim  
obdavčevanjem  tobaka, ciga
ret in cigar, pa vse do odobri

tve regresa in kom penzacij 
tistim proizvajalcem  tobaka, 
ki bi opustili gojenje te indu
strijske rastline in se p re
usmerili na proizvodnjo d ru 
gih kultur.

Smo dežela 
naj...

Smo država, najlepša 
dežela na svetu, razkošna z 
naravo in bogata z ljudm i.

Smo dežela z najdaljšo  
ustavo, z največ zakoni in 
predpisi, z največ sestanki, 
simpoziji in dogovarjanji (in 
prep iri), z največ izostanki in 
bolezninam i. Smo m ed naj
večjimi dolžniki, država, ki 
ima največ obdelovalne zem 
lje neobdelane , z največ 
zabavnih in narodnih popev
karjev (z Lepo B reno na 
če lu )... z največjo stopnjo  
inflacije v Evropi, z najučin
kovitejšo tiskarno denarja  na 
svetu, ki je  v ob toku , kot da 
je  ponare jen , z d inarji, ki se 
ne dajo  deliti na pare , edina 
dežela na svetu sm o, k jer 
im ajo tudi najboljši izgube...

Smo edina dežela na svetu, 
k jer je  delavec po ustavi na 
oblasti in k jer ne odloča o 
sebi in svojih presežkih dela, 
ki jih nekdo nenadzorovano 
porab lja . Smo dežela, k jer 
dobi delavec v povprečju tudi 
za dobro delo -  kakih 250 
nem ških m ark m esečne p la
če. Smo edina dežela, k jer 
stopam o naprej.


